
50 ANYS DE TRAJECTÒRIA A BARCELONA DEL SR. LAM CHUEN PING 
 

El Sr. Lam Chuen Ping va viatjar des de Hong Kong a Barcelona el 1972, just fa 
ara 50 anys, per visitar el seu oncle resident a Catalunya des del 1949. Aquí 
troba una ciutat ideal, el seu clima, la seva gent, les seves cultures i els seus 
costums, i decideix quedar-se per una llarga temporada. L'any 1972 a Barcelona 
hi ha tan sols 20 xinesos i 2 restaurants xinesos. Serveixi com anècdota que en 
aquella època el Sr. Lam va compartir cotxe i viatge estudiantil amb l’actual 
president de la Xina el Sr.Xi Jinping, per visitar per primera vegada Europa i el 
nostre país.  

A Hong Kong s’havia format en medicina Xina,i també en l'esport whu-shu (Kung 
fu).  Aquest fet li va permetre introduir per primer cop el whu-shu en la federació 
Catalana de Judo i posteriorment a  l'espanyola convertint el why-shu com a 
esport reconegut en la federació Espanyola de Judo. També va col·laborar en la 
creació de la Federació Europea i en la Federació Internacional, ja com a director 
estatal i seleccionador estatal. Així va crear la primera selecció espanyola amb 
alumnes de Catalunya per competir en el campionat Europeu i Internacional, Va 
aconseguir convertir-la en la millor selecció d'Europa durant molts anys i 
guanyant nombroses medalles, sent ell mateix elegit com a millor esportista en 
tres campionats mundials. 

Paral·lelament va introduir la medicina xinesa i l’acupuntura a Barcelona, resta 
de Catalunya i a Espanya, gràcies a la convalidació del seu títol de Hong Kong.  

Als anys 76, va obrir la seva consultoria d'acupuntura a Barcelona, i també va 
començar en la restauració, també va obrir un gimnàs. 

L'any que Barcelona va ser proclamada seu dels JJ.OO. van començar la 
arribada de mots i molts xinesos des de diferents països europeus i de la Xina. 
L'any 2000 va fer la seva aparició massivament el comerç xinès arreu de 
Barcelona i molt especialment al centre de la ciutat i a la zona del carrer de 
Trafalgar. 

La concentració de comerç d'importació de tèxtil i diferents productes des de la 
Xina va aixecar molta expectació, però també comportà la protesta de veïns i 
associacions comercials i les denúncies del mateix Ajuntament de Barcelona. 

Aquí el Sr. Lam va veure la urgència d’establir canals de diàleg i participació per 
evitar la confrontació de blocs i va començar a treballar per trobar solucions 
conjuntes. 

Així va crear l'Associació per a la Beneficència Xinesos de Catalunya, que  
posteriorment va ampliar en una Federació Espanyola. A Catalunya inclou 
actualment 38 associacions de diferents àmbits com el comerç, la cultura, 
l’associació de dones empresàries amb l’objectiu principal de facilitar la 
integració de la comunitat xinesa en la societat barcelonina i catalana. 



Amb la intermediació es va aconseguir traslladar la zona de Trafalgar a un 
polígon industrial de Badalona i es va poder evitar les molèsties entre comerç i 
veïns 

També es van establir interlocutors a gairebé totes les comissaries de Mossos 
d’Esquadra per resoldre conflictes amb ciutadans d’origen xinés, Aquesta 
col·laboració li va ser reconeguda amb la Medalla de Bronze de la Policia de la 
Generalitat de Catalunya. 

Durant els anys difícils de la crisi econòmica de la primera dècada del segle XXI 
va coordinar una iniciativa empresarial que consistia en demanar a tots i 
cadascun dels empresaris d’origen xinés establerts al nostre país, acompanyar 
a un nou empresari xinés per invertir Barcelona i resta de Catalunya. 

Al llarg d’aquest darrers anys ha fomentat participat directament algunes 
iniciatives de col·laboració com al Pavelló de l’Ajuntament de Barcelona a l’Expo 
de Shanghai i la col·laboració in situ amb el Pavelló de Beijin per posar en valor 
els organitzadors dels JJ.OO. de Barcelona. En aquest sentit va aconseguir 
establir relacions entre Beijin i Barcelona per tal que la nostra ciutat sigui l’única 
ciutat del món en conservar records de Beijjin com ara la torxa olímpica. 

Important destacar el seu esforç en incorporar l’empresariat xinés a entitats, per 
fomentar el treball conjunt del teixit empresarial independentment dels seus 
orígens. 

Així mateix ha estat sempre la persona que ha actuat com un pont de diàleg amb 
les autoritats consulars i les autoritats barcelonines i catalanes en el seu conjunt, 
facilitant trobades i actes conjunts. 

 

Aspectes de la seva activitat més actual, cal destacar:  

 

La seva contribució de manera notable i desinteressada en les primers mesos 
de la pandèmia de la COVID . Va organitzar i coordinar la donació, per part de 
municipis xinesos i d’empresaris xinesos amb interessos a Barcelona i resta de 
Catalunya, de diferents partides de material de protecció (mascaretes, guants, 
vestits,...). També va facilitar a responsables de subministraments de 
l’Administració contactes de distribuïdors xinesos per poder adquirir material de 
protecció en uns moments on era pràcticament impossible aconseguir aquest 
material en origen. 

Una de les aportacions més importants i constants ha estat la seva ferma voluntat 
que la comunitat xinesa s’integrés en el teixit social i econòmic de Barcelona i 
Catalunya en general. El seu objectiu ha estat sempre aconsellar i assessorar 
empresaris i ciutadans d’origen xinés en la necessitat de caminar junts 
independentment dels seus orígens, per construir una ciutat millor. En aquest 
sentit ha organitzat i segueix organitzant infinitat de trobades, fòrums i 
commemoracions per apropar les dues comunitats, des del màxim respecte a les 



aspiracions pròpies de la nostra ciutat i també des de la màxima transversalitat 
política. 

Serveixi d’exemple la celebració que cada any ha dut a terme a Barcelona amb 
motiu del Nou Any Xinés on aplega més de mil persones dels cercles econòmics, 
socials i polítics del nostre  país i de la Xina.  

També les innumerables trobades organitzades amb delegacions comercials i 
territorials xineses de visita a Catalunya, i molt concretament a Barcelona, i les 
organitzacions empresarials i diferents sectors productius que permeten 
intercanvis i contactes que milloren les relacions entre ambdues comunitats. 

És important ressaltar que ha treballat constantment en visibilitzar el paper de la 
dona xinesa i el seu rol decisiu en el sector empresarial i econòmic, impulsant la 
creació de l’Associació Xinesa de Dones Empresàries.  

I finalment destacar el seus dos projectes que està treballant aquests darrers 
mesos. 

En primer lloc la preparació del relleu generacional de les persones referents de 
la comunitat xinesa. En aquest sentit ha iniciat el projectes de col·laboració amb 
universitats diverses com la Pompeu Fabra, per formar nous lideratges  i 
implementar polítiques de col·laboració amb importants universitats xineses. Un 
exemple és el China Global Estrategy 

També ha encetat un projecte de record de la Guerra Civil Espanyola en el seu 
front de l’Ebre per posar en valor la participació d’una brigada xinesa que va 
combatre contra les tropes “nacionals”. Un fet que ha passat desapercebut sovint 
en el record d’aquesta guerra. La idea és restaurar un castell situat en la finca 
d’oliveres de la seva propietat en la població de Bovera, “El Castell del Senyor” 
per fer un homenatge a les persones que van participar i van donar la vida per 
defensar la república, i a l’hora prestigiar la bona qualitat dels nostre oli en una 
de les zones més apreciades per la seva qualitat i sovint massa allunyades dels 
centres d’interès habituals. 

Aquest projecte ja té el suport de la Conselleria d`Agricultura, de la Conselleria 
d’Exteriors, pendent de converses amb el Memorial Democràtic, de l’Ajuntament 
de Bovera i del Consell Comarcal de les Garrigues. 

I per suposat no abandona la ferma voluntat de seguir donant suport a molta de 
la comunitat xinesa a Barcelona en un moment clau per encarar la sortida de la 
crisi que ha provocat la pandèmia. 

Sens dubte és una de les persones més absolutament convençudes de la 
necessitat de treballar per la convivència entre persones sigui quin sigui el seu 
origen, més enllà de la coexistència. I ho ha demostrat i ho segueix demostrant 
amb escreix cada dia. 

 


